DOI: 10.18572/1812-3767-2020-10-33-36

Конституционный статус Президента Российской Федерации в свете конституционной реформы в России

Дзидзоев Руслан Мухарбекович, профессор кафедры конституционного и муниципального права Кубанского государственного университета, доктор юридических наук, профессор drm@law.kubsu.ru

В работе рассматривается конституционный статус Президента Российской Федерации в свете последних конституционных поправок, ознаменовавших масштабную конституционную реформу в России, анализируются новые полномочия главы государства в сфере формирования и функционирования органов государственной власти с позиций правового демократического государства. Особое место в статье занимает анализ взаимоотношений Президента и Правительства Российской Федерации, конституционной формулы общего руководства Президентом Правительством РФ. Исследованию подвергается участие Президента в формировании федерального Правительства в соотношении с полномочиями Государственной Думы. Отмечается, что новые президентские полномочия с позиций смешанного (президентско-парламентарного) образа правления могут казаться избыточными, но они выглядят закономерными в ракурсе президентской формы государственного правления в России.

Ключевые слова: Президент Российской Федерации, конституционная реформа, конституционные поправки, полномочия Президента Российской Федерации, форма государственного правления в России.

The Constitutional Status of the President of the Russian Federation in View of the Constitutional Reform in Russia

Dzidzoev Ruslan M.
Professor of the Department of Constitutional and Municipal Law of the Kuban State University
LL.D., Professor

The article examines the constitutional status of the President of the Russian Federation in the light of the latest constitutional amendments that marked a large-scale constitutional reform in Russia, analyzes the new powers of the head of state in the sphere of formation and functioning of state authorities by comparing the previous and new versions of the Basic law of Russia, common standards of a democratic and legal state. A special place in the article is occupied by the analysis of the relationship between the President and the Government of the Russian Federation, the constitutional formula of the General leadership of the President and the Government of the Russian Federation. The study examines the participation of the President in the formation of the Federal Government in relation to the powers of the State Duma. It is noted that the new presidential powers from the position of a mixed (presidential-parliamentary) way of government may seem excessive, but they look natural from the perspective of the presidential form of government in Russia.

Keywords: President of the Russian Federation, constitutional reform, constitutional amendments, powers of the President of the Russian Federation, form of government in Russia.